

## СТАНОВЛЕНИЕ ИНСТИТУТА ВЫСШЕГО ДОЛЖНОСТНОГО ЛИЦА В СССР И РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ В 1980–1990-Х ГГ.

*В. Г. Сушенцова, И. В. Романова*

*Марийский государственный университет, г. Йошкар-Ола*

## FORMATION OF THE INSTITUTE OF HIGH-RANKING GOVERNMENT OFFICIALS IN THE SOVIET UNION AND THE RUSSIAN FEDERATION IN THE 1980–1990S

*V. G. Sushencova, I. V. Romanova*

*Mari State University, Yoshkar-Ola*

Статья посвящена становлению института высшего должностного лица в период политических реформ в СССР и Российской Федерации конца 1980–1990-х гг. Первоначально это понятие возникло в 1989 г. и было обусловлено появлением новых высших органов государственной власти – Съездов народных депутатов СССР и РСФСР. Высшими должностными лицами именовались председатели Верховных Советов СССР и РСФСР. Учреждение в апреле 1991 г. поста Президента РСФСР положило начало выстраиванию вертикали исполнительной власти. С 1999 года понятие «высшего должностного лица» было закреплено федеральным законодателем за руководителем высшего исполнительного органа власти субъекта Российской Федерации.

**Ключевые слова:** высшее должностное лицо, Председатель Верховного Совета СССР, Председатель Верховного Совета РСФСР, Президент РСФСР, руководитель высшего исполнительного органа власти субъекта РФ

The article is devoted to formation of Institute of the highranking government officials in the period of political reforms in the USSR and the Russian Federation of the late 1980–1990s. Initially, this concept appeared in 1989 due to the emergence of new Supreme bodies of state power – the Congress of people's deputies of the USSR and RSFSR. Senior officials were named Chairmen of the Supreme Soviets of the USSR and RSFSR. The establishment in April 1991 the post of President of RSFSR has begun building the vertical of Executive power. Since 1999 the concept of “high-ranking government officials” has been fixed by the Federal legislator behind the head of the Supreme Executive body of a constituent entity of the Russian Federation.

**Keywords:** high-ranking government official, Chairman of the Supreme Soviet of the USSR, Chairman of the Supreme Soviet of the RSFSR, President of the RSFSR, head of the supreme executive body of a constituent entity of the Russian Federation